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Zápis č. 3/2021 
z aktivu klubů chovatelů drůbeže  

a zástupců Ústřední odborné komise chovatelů drůbeže,  

který se konal dne 19. června 2021 v Havlíčkově Brodě 

 

 

Přítomni: 

 Zástupci ÚOK CHD, KK:  Miloslav Hertl, Jiří Král, Ivan Pavel, Václav 

Rohrer ml., Josef Vilhelm, Rostislav Valeš 

 Za Sbor posuzovatelů drůbeže: Ing. Zdeněk Dráb 

 Tajemnice ÚOK CHD: Eliška Stejskalová 

 Klub chovatelů araukan (Vladislav Pawlas),bantamek (Jiří Herynek), 

barneveldek (Ing. Jan Bouma, CSc.), českých hus (Ivan Pavel), českých 

slepic (Milan Kosík), hempšírek (František Stávek), krůt a perliček (Ing. 

Zdeněk Dráb), plymutek (Jaroslav Těšínský), rousných zakrslých slepic 

(Bohumil Byrtus, Jaroslav Trávníček), sebritek (Ivan Zábrana), velsumek 

(Jiří Král), vyandotek (Pavel Hrubeš, Patrik Wieder), nově ustanovený Klub 

chovatelů holokrček (Tomáš Báča) 

 Nezúčastněné kluby: Klub chovatelů australek, KCH hamburčanek, KCH 

leghornek, KCH maransek, KCH rodajlendek, KCH sasexek, KCH 

šumavanek, KCH vlašek, KCH zakrslých a smaragdových kachen  

 

 

Program: 

1. Úvod, přivítání zástupců klubů – Václav Rohrer ml.  

2. Představení nového Klubu chovatelů holokrček – Václav Rohrer ml.  

3. Vystoupení jednotlivých klubů (počet členů, speciální výstavy, výroční 

členské schůze klubu – Václav Rohrer ml.  



4. Kontrolní stanice užitkových vlastností čistokrevných plemen drůbeže 

Lanškroun – Miloslav Hertl 

5. Návrh na změnu Směrnice pro kontrolované chovy čistokrevných 

plemen drůbeže – Ing. Zdeněk Dráb 

6. Informace z jednání ÚOK chovatelů drůbeže – Josef Vilhelm 

7. Představení evropského systému posuzování – Ing. Zdeněk Dráb 

8. Výstavnictví, klubové expozice na celostátní výstavě – Miloslav Hertl 

9. Diskuse, různé – Václav Rohrer ml. 

10. Zakončení - Václav Rohrer ml.  

 

 

Ad 1)   Úvod, přivítání zástupců klubů 

Jednání uvedl v 10.45 hod. Václav Rohrer ml., zdůvodnil pozdější zahájení a 

operativní svolání aktivu, pozastavil se nad opakovanou neúčastí některých klubů. 

Zpracováním zápisu byla pověřena Eliška Stejskalová, jeho ověřením Ing. Jan 

Bouma, Jiří Král a Ivan Zábrana. Zápis bude zpracován v souladu s Pravidla pro 

zpracování zápisů v ČSCH.  

 

 

Ad 2)   Představení nového Klubu chovatelů holokrček 

Představení nového klubu bylo zahrnuto do bodu č. 3.  

 

 

Ad 3)   Vystoupení jednotlivých klubů 

Zástupci jednotlivých klubů referovali o činnosti příslušného klubu, dále jsou 

uvedeny pouze základní informace:  

 

o Araukany: 28 členů včetně MCH, převažuje ráz divoce zbarvený, oblíbené 

plemeno rozšířené především na severu Moravy.  

o Barneveldky: celkem 19 členů, speciální výstava v Ledči na Sázavou, 

součástí je VČS, 2x ročně výborová schůze klubu.  

o Bantamky: 20 členů, 5 nových zájemců, několik členů ze Slovenska, schůze 

online. V roce 2021 speciální výstava v Křenovicích.  



o České husy: 60 členů, celkem 142 kmenů, včetně genetických zdrojů, ve 

všech chovech probíhá koordinovaná plemenitba, speciální výstava 23.-26. 

září 2021, součástí VČS. 

o České slepice: 40 členů, speciální výstava 9.-10. října 2021 v Týništi nad 

Orlicí, sdružovány i chovy genetických zdrojů.  

o Hempšírky: 16 členů, klub zakoupil klubovou líheň, vylíhnuto 1000 kuřat, 

rozšíření chovů mezi nové zájemce.   

o Holokrčky – nově ustanovený klub: 14 chovatelů, v současnosti se řeší zápis 

do spolkového rejstříku. Snaha zachovat u holokrček snášku, shánčlivost, 

vymýcení kříženců, klub spolupracuje s rumunskými chovateli. 

o Krůty a perličky: 12 členů, dva živočišné druhy, několik plemen, klub 

nemůže naplňovat šlechtění – populace není dostatečně velká.  

o Plymutky: 115 členů, klub se velmi zaměřuje i na společenskou část činnosti. 

o Rousné zakrslé: 25 členů, 3x ročně schůze výboru, 1x VČS, 4 expozice při 

velkých výstavách, speciální výstava v Chlumci nad Cidlinou, 20 barevných 

rázů rousné zakrslé drůbeže, i holandské zakrslé slepice, klub celkem pořádá 

tři výstavy, spolupracuje se slovenským klubem.  

o Sebritky: 19 členů, v chovech se praktikuje řízená plemenitba, vše je náročné 

na evidenci, pravidelné návštěvy jednotlivých chovů. V roce 2021 bude 

speciální výstava zrealizována jako svod. Ze řízené plemenitby se dostává 

400 až 600 zvířat k dalším chovatelům – nemají zájem se zúčastni práce 

v klubu, sebritky chovají jako okrasné plemeno.  

o Velsumky: 14 členů, evidovány pouze zdrobnělé velsumky, speciální výstava 

bude v roce 2021v Kolíně.   

o Vyandotky: 16 členů, speciální výstava v roce 2021 bude v Kolíně, zdravotní 

stav drůbeže se zhoršuje, velké škody v mezi čistokrevnou drůbeží způsobuje 

hybridní drůbež.   

 

 

Ad 4)  Kontrolní stanice užitkových vlastností čistokrevných plemen drůbeže     

              Lanškroun kontroly užitkovosti Lanškroun 

Miloslav Hertl referoval o kontrolní stanici, kterou ČSCH zřídil při SZeŠ 

Lanškroun, informace z testování jsou pravidelně zveřejňovány v časopise 



Chovatel. Informoval o budování stanice, opakovaném druhém líhnutí českých 

slepic, o výběrovém řízení na dodavatele podestýlky a krmiva.   

  

 

Ad 5)   Návrh na změnu Směrnice pro kontrolované chovy čistokrevných plemen dr. 

Ing. Zdeněk Dráb seznámil přítomné s návrhem změn ve stávající směrnici. 

Zdůraznil problémy s tzv. černými líhněmi, které líhnou z chovů, jež nebyly 

uznány. Poptávka je více po kuřicích než po kuřatech, ČSCH v tomto těžko čelí 

velkochovům s hybridy. Návrh úpravy směrnice: 

 

- Obdoba se slovenskou směrnicí - A, B, C chovy odpovídají našim ŠCH, PCH, 

RCH (GZ a novošlechtění – jsou jiné fáze chovu).  

- Upravený byl seznam plemen hospodářsky významných – přibyly PL (č, ž, ží) 

z BA (djl), vyřazeny byly VErek. 

- Ze směrnice byl vyškrtnutý nezbytný minimální počet zvířat pro kontrolovaný 

chov drůbeže. 

- Chovatel nemusí být členem klubu, pokud není klub ustanovený. 

- Struktura chovů – velikost kmenů dle zoologických druhů (od 1,1 po 1,15). 

- Začínající chovatel si může koupit zavedený RCH. 

- U rodokmenu pro zvíře ze zahraničí – není možné splnit podmínku se známým 

původem do druhé generace, stačí jméno chovatele. 

- V roce 2021 byl upravený termín pro přihlášení do uznávacího řízení 

kontrolovaného chovu drůbeže - do 30. září 2021. 

- Uznávací řízení – bude ustanovena tříčlenná hodnotitelská komise. Pro 

žadatele, nezařazené do klubu, se určí hodnotitel. 

- Hrazení nákladů spojených s uznávacím řízení - podmínky zůstávají stejné, za 

uznání chovu 600 Kč a 8 Kč za každé ohodnocené zvíře (uznávací řízení není 

jako bodování na výstavách – hodnotí se i chovatelské zařízení). Uznání chovu 

je prestižní záležitost,  na Slovensku si veškeré náklady hradí chovatel.    

- Jakmile bude upravená směrnice schválena, bude poskytnuta zveřejněna.  

 

 

Ad 6)  Informace z jednání ÚOK chovatelů drůbeže  

Josef Vilhelm – vysvětlil důvod operativního svolání aktivu, uvedl, že ÚOK CHD 

pracuje v rozpočtovém provizóriu. Informoval o svazovém evidenčním programu, 

v plánu je, že u jednotlivých chovatelů bude uvedeno, jaké druhy zvířat, plemena či 

barevné rázy chovají. Avizoval možný příspěvek pro majitele kontrolovaných 

chovů. Vyzval k prezentaci klubů na celostátních výstavách (propagační voliéry), 

vrcholem klubové práce je speciální výstava, celostátní je především propagační 

záležitost.  



 

 

Ad 7)  Představení evropského systému posuzování 

      Ing. Zdeněk Dráb – ČSCH přechází na evropský systém posuzování drůbeže od 

1. ledna 2022, kvůli epidemické situace bylo zavedení odsunuto o rok. Český 

Vzorník plemen drůbeže zůstává v platnosti. Tři názorové proudy na nový systém – 

část chovatelů souhlasí, další nesouhlasí a má svoje argumenty a další nesouhlasí 

z principu. Hlavním argumentem proti je nemožnost zootechnického posouzení. 

Výstava je však bonitace, ne plemenářské hodnocení. Uvedl, že každý systém je 

časem překonaný. Přínos evropského systému - uchování typu, i když v kresbě a 

barvě zvíře špičkové není. Dále uvedl k vážení drůbeže – na 99 % výstav není 

drůbež zvážená, připravují se dva návrhy, jak tomu čelit. V časopise Chovatel 

budou zveřejněny dva články týkající se změny bodovacího systému. Ivan Pavel 

pohovořil k přednostem našeho systému a příliš rychlému přijetí evropského 

systému bez patřičně dlouhé přechodné doby. 

 

 

Ad 8)  Výstavnictví, klubové expozice na celostátní výstavě 

Miloslav Hertl vyzval k prezentaci klubů na celostátní výstavě, konstatoval, že 

celostátní výstavy budou připravovány v jiném režimu než dříve.   

 

 

Ad 9)  Diskuse, různé 

o Václav Rohrer ml.: některé kluby omlouvaly, jejich neúčast se ale odrazí na 

příspěvku poskytovanému klubům. Vyhlásil soutěž o nejlepší ročenku/ 

zpravodaj klubu: 1. místo – 3000 Kč, 2. místo – 2000 Kč, 3. – 1000 Kč. 

Ročenku kluby zašlou nejpozději do 30. listopadu 2021 Václavu Rohrerovi 

ml. (nejlépe v tištěné podobě). 

o Ing. Zdeněk Dráb: uvedl, že na trhu chybí maloobjemová balení veterinárních 

přípravků pro drůbež – podnět pro ÚVV ČSCH a jeho veterinární komisi, dále 

vyzval kluby, aby se snažily zajistit adepty na posuzovatele. 

o Ivan Zábrana: informoval o  klubové veterinární prevenci  proti Markově 

chorobě – spolupráce s firmou Biofarm. Vakcína není registrovaná, dovoz ze 

zahraničí. Následovala diskuse k možným posuzovatelům specialistům, 

klubové líhni Klubu chovatelů hempšírek a rodokmenům na drůbež a 

k inzerování v časopise Chovatel. 

o Josef Vilhelm: znovu upozornil na problém s tzv. černými líhněmi, je nutné 

apelovat na majitele líhní, aby líhli z uznaných rozmnožovacích chovů, řešení 

prostřednictvím plemenářské inspekce je krajní možnost. Velkým problémem 



je klamavá reklama některých velkochovů, které inzerují hybridy pod názvy 

připomínajícími čistokrevnou drůbež. K tématu se rozvinula diskuse.  

 

 

ZÁVĚR 

z jednání č. 3/2021 (konaného dne 19. 06. 2021 v Havlíčkově Brodě) 

Aktiv klubů chovatelů drůbeže pověřuje ÚOK CHD: 

 

- Předložit ÚVV ČSCH návrh na odvolání RNDr. Milana Tyllera z Rady 

Plemenné knihy drůbeže (evidence drůbeže) z důvodu jeho působení ve 

firmě DOMINANT CZ, jejíž podnikatelská činnost je v rozporu se zájmy 

chovatelů čistokrevných plemen drůbeže (klamavá reklama, názvy 

hybridů evokující názvy čistokrevných plemen drůbeže). 

- Předložit ÚVV ČSCH návrh, aby vyvolal jednání ohledně registrace a 

distribuce malých dávek balení některých veterinárních přípravků pro 

drůbež, které doposud nejsou v ČR k dispozici. 

- Zahrnout do příspěvků pro kluby chovatelů drůbeže vyhodnocení nejlepší 

klubové ročenky / nejlepšího klubového zpravodaje. Předpokládaný 

příspěvek: 1. místo – 3000 Kč, 2. místo – 2000 Kč, 3. místo – 1000 Kč.   

 

 

Ad 10) Zakončení 

Jednání č. 3/2021, konané dne 19. června 2021 v Havlíčkově Brodě bylo ukončeno 

v 15.50 hod.   

 

 

      

                                                                                      Josef VILHELM, v. r. 

                                                                                       předseda ÚOK CHD 

 

                                                                                      Václav ROHRER ml. 

                                                                               člen ÚOK CHD – práce s kluby 

 

 

 

 Zapsala: Eliška Stejskalová 

 Ověřovatelé: Ing. Jan Bouma, Jiří Král, Ivan Zábrana 

 K ověřování zasláno dne: 28. 06. 2021 

 Ověřování ukončeno dne: 13. 07. 2021 

 Zápis bude ihned po ukončení ověřování e-mailem odeslán účastníkům jednání, 

vyvěšen na webu ČSCH, v časopise Chovatel bude zveřejněna zpráva o konání aktivu.   


